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صفحه 7
چهار شنبه ۲۵ بهمن ۱۴۰۲ 
۴ شعبان ۱۴۴۵ - شماره ۲۳۵۱7

انتظار داریم اولین تغییرات ملموس 
در شهر در ابتدای سال آینده اتفاق 
بیفتد. به هرحال بسیار امیدواریم که 
طی 6 ماه آینده اتفاقات خوبی بیفتد 
و بسته ها به کشــور وارد شوند و 
شهروندان مزایای قراردادها با چین 
را به صورت ملموس احساس کنند.

امســال حدود یک میلیون و 300 
هزار نفر در طرح »من شهردارم« 
شرکت کردند که به معنای اعتماد 
مردم اســت. در این طرح مردم 
پروژه تعریف کردند و سعی داریم 
که این پروژه ها را پیگیری و تکمیل 
کنیم. در عین حال توسعه واگن های 
مترو، اورهــال اتوبوس ها و ورود 
اتوبوس های جدید را در دســتور 
کار داریم و این جریان باید تقویت 
شود. در بودجه 1403 نگاه ما این 
است که ان شــاءالله این کارها به 
نتیجه برسد و ابَتر نماند. به هرحال 
به نتیجه رسیدن کار، زمانبر است.

مجموعا بدهی شهرداری از 150 هزار میلیارد به 75 هزار میلیارد تومان رسیده 
است. بخشــی از بدهی ها نیز به پیمانکاران است که انتهای سال گذشته به 
پیمانکاران برات کارت دادیم و تسویه کردیم و امسال نیز دو تا سه هزار میلیارد 
تومان بدهی خود را با پیمانکاران تســویه خواهیم کرد؛ حُسن این کار نیز آن 
اســت که پیمانکاران از این طریق کار خود را از فروردین آغاز می کنند. البته 
همیشه بدهی در شهرداری وجود دارد اما مهم آن است که بدهی ها به صورت 
جاری باشد و عقب نیفتد. البته تا امروز نزدیک 150 هزار میلیارد تومان از دولت 

و دستگاه های اجرائی طلب داریم.

در زمان آقای قالیباف اجازه داده شــد که در بافت های فرسوده تعداد طبقات از سه به چهار برسد که مردم تشویق شوند و 
اگر تجمیع کردند، طبقه ای تشویقی بدهند اما آقای حناچی )شهردار سابق تهران( و آخوندی )وزیر مسکن دولت قبل( این 
موضوع را تعطیل کردند و نتیجه آن شد که ترمیم بافت فرسوده انجام نشد و مردم گرفتار شدند؛ این گره اکنون باز شده و 

به کسانی که قصد نوسازی داشته باشند یک طبقه تشویقی داده ایم، حال اسم این کار شهرفروشی است؟
وقتی 80 درصد پروانه های ما در بخش بافت های فرســوده شهر اســت، تراکم فروشی چه معنایی دارد؟ ما در این بخش ها 
تسهیلگری کرده ایم و مردم پروانه گرفته اند و در بافت فرسوده مشغول ساخت و ساز هستند، ما کمترین میزان برج سازی 
در شهر را داریم و تعداد آن در حدود دو یا سه برج است که شاید آن ها هم از قبل شروع شده باشند. اصلا ما چیزی به نام 

تراکم فروشی نداریم.

در گفت و گوی کیهان با »لطف الله فروزنده« معاون امور مالی شهردار انجام شد 

بررسی کارنامه مالی و اقتصادی 
شهرداری تهران

از حوزه های مهم در مدیریت شــهری،  یکی 
موضوع مدیریت مالی و اقتصاد شــهری اســت. 
کلانشــهر تهران نیز به دلیل وسعت، جمعیت و 
جایگاهی که در منطقــه دارد، نیازمند مدیریت 
هوشمندانه و دقیق در این حوزه است، از این جهت 
بررسی بودجه سالانه شهر، وضعیت بدهی و مطالبات 
شهرداری، وضعیت درآمد، مخارج شهر و تلاش برای 
توسعه بخش های مختلف شهری در تهران اهمیت 
بالایــی دارد. با عنایت به اهمیت این موضوع و در 
رابطه با وضعیت قراردادهای خارجی و داخلی اخیر 
شهرداری تهران، وضعیت درآمد، بدهی، چگونگی 
تامین بودجه امسال و 1403 و همین طور مسائلی 
مثل شــائبه تراکم فروشی، ساخت مسکن توسط 
چینی ها و سایر مسائل مرتبط با شهرداری تهران، با 
دکتر »لطف الله فروزنده«، معاون امور مالی و اقتصاد 

شهری شهرداری تهران به گفت وگو نشسته ایم.
***

به عنوان ســؤال اول، در مورد سفر اخیر تیم 
شهرداری تهران به چین بفرمایید و اینکه این سفر 
چه ثمرات و نتایجی برای شهروندان به بار خواهد 

آورد؟
آقای دکتر زاکانی و تیم ایشــان از دو ســال قبل که 
مسئولیت شهرداری تهران را پذیرفتند، برنامه تحولی را 
برای شــهر تدوین کردند که ناظر بر چهار رویکرد اصلی 
بود. رویکرد اول ناظر به »تحول درون شهرداری« در رابطه 
با فرآیندهای مدیریتی، روحیه نیروی انسانی، ساختارها 
و الکترونیکی کردن سیســتم است، رویکرد دوم »تحول 
کالبدی شــهر« مثل بزرگراه ها، پل ها، پارک ها و به طور 
کلی فضای عمومی شــهر اســت که باید متحول شود، 
رویکرد ســوم »تحول درون زای شهر« است که براساس 
آن نشــاط، حرکت، امید، معنویت و ارزش های اسلامی 
و نمادهای شــهر باید متحول شود و رویکرد چهارم نیز 

»هوشمندسازی شهر« است.
در رابطه با این چهار رویکرد، اولویت هایی مشــخص 
شد و حوزه حمل ونقل عمومی نیز یکی از این مهم ترین 
اولویت ها در نظر شــورای اسلامی شهر و شهردار محترم 
تهران بود. اکنون میزان استفاده از حمل ونقل عمومی 30 
درصد و حمل ونقل شخصی 70 درصد است و لازم است 

که این استاندارد تغییر پیدا کند.
براین اساس، از ابتدا تلاش شد تا با بررسی ظرفیت های 
داخلی، مخصوصا در حوزه مترو اقدامات بزرگی انجام شود 
و بدین ترتیب خط 6 مترو و بخشــی از خط 7 تکمیل و 
زادهتعداد زیادی ایســتگاه مترو نیز افتتاح شــد، از طرفی با 
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گفت و گو: مهدی برازنده

خودروسازان و خصوصاً اتوبوس سازان مذاکره شد و حدود 
دو هزار و 500 اتوبوس قرارداد بسته شد، اما نیازهای شهر 
به اندازه ای بود که این مقدار کافی نبود و با بررســی که 
داشتیم و تمایلی که طرف چینی نشان داد و روابط خوب 
و اقتصادی که دولت آقای رئیســی با این کشــور برقرار 
کردند، از این ظرفیت استفاده شد. بنابراین سفری را پنج 
ماه قبل به ریاست دکتر زاکانی به چین داشتیم و ظرفیت 
چینی ها را مطالعه کردیم که دو اتفاق خوب افتاد و متوجه 
شدیم چین ظرفیت مالی خوبی دارد که »یوزانس« ]نوعی 
از مهلت پرداخت از سوی فروشنده به خریدار برای تامین 
اعتبار در زمان مناسب[ کنند، چرا که منابع مالی بسیار 
مهم است و بخشی از منابع ما در آنجا بلوکه شده است، 
از طرفی در حوزه برقی ســازی، توسعه اتوبوس، خودرو و 
خطوط مترو اقدامات بزرگی در این کشور رخ داده است و 
می توانند شریک خوبی برای ما باشند. بنابراین دو رویکرد 
شناخت ظرفیت های چین برای تامین مالی و دیگری برای 

انتقال تکنولوژی از چین در این سفر بررسی شد.
بعد از بازگشــت از چیــن و مذاکره با آن ها، در حوزه 
اتوبوس برای تامین حدود دو هزار و 500 دستگاه قرارداد 
بستیم و اکنون کارخانه آن معلوم است و باید یوزانس انجام 
شود، همچنین گره های آن توسط رئیس جمهور، معاون 
اول رئیس جمهــور، رئیس بانک مرکزی و وزرای مربوطه 

برطرف شد که جای تشکر دارد.
علاوه بر این ها، واردات خودروی تاکسی برقی، تکمیل 
خطوط مترو، مسکن سازی، ساخت ورزشگاه و شهربازی 
را تفاهم کردیم و مدل توافق بدین شکل است که بخشی 
از آن ها را با یوزانســی کــه می کنند، خریداری کردیم و 
بخشــی به صورت سرمایه گذاری اســت که در واقع با ما 
شــریک می شوند. آن چیزی که استراتژی اصلی ماست، 
توسعه حمل ونقل عمومی با استفاده از ظرفیت های مالی 

چینی ها و انتقال تکنولوژی است.
از جملــه مفاد قراردادهای ما با چین می توان به این 
موارد اشــاره کرد؛ در بحث هوشمندسازی و دوربین های 
کنتــرل ترافیک، 400 میلیون یــورو، تامین 150 هزار 
موتورســیکلت به میزان 220 میلیــون یورو، تامین 27 
هزار و 500 تاکســی برقی به میزان 550 میلیون یورو، 
تامیــن حداقل 10 هزار ون به میزان 600 میلیون یورو، 

تامیــن دو هزار و 500 اتوبوس برقی 12 متری به میزان 
600 میلیون یورو، دستگاه زباله سوز 6 هزار تنی که 579 
میلیون یورو است و 70 درصد آن را چینی ها وارد می کنند 
و در مجموع حدود ســه میلیارد یورو قرارداد بستیم که 
منابع آن را چینی ها می آورند، 20 درصدش را طبق تعهد 
بانک مرکزی، شهرداری نقدینگی اش را به بانک مرکزی 
می دهــد و آن 80 درصد تضمین می شــود که بعضی از 
آن ها مثل موتورسیکلت، یکساله و تاکسی یک سال و نیم 
اســت و اتوبوس نیز سه ساله است. این دستاورد سفر به 
چین است و امیدواریم از عید نوروز عملیات ورود بخشی 
از خودروها و موتورســیکلت ها را داشته باشیم و تا 6 ماه 

آینده نیز اتوبوس ها را وارد کنیم.
 دراین موارد از ظرفیت تولیدکنندگان داخلی، 

چطور استفاده می شود؟
ما با چینی ها صحبت کردیم و قرار شد خدمات پس 
از فروش را تولیدکنندگان داخلی بدهند، لذا چینی ها را 
مقید کردیم که با یک شرکت داخلی قرارداد ببندند، در 
فاز دوم نیز انتقال تکنولوژی داشته باشیم؛ مثلا در اتوبوس 
شــرکت عقاب را به میدان آورده ایم و در بحث خودرو و 
موتورسیکلت هم به همین ترتیب عمل کردیم. مجبوریم 
که برای حرکت در راستای توسعه حمل ونقل عمومی، در 
مرحله اول واردات کنیم، در مرحله دوم قطعات به کشور 
بیاید و در مرحله سوم نیز انتقال تکنولوژی صورت بگیرد 
که در همه این مراحل یک شــرکت داخلی که ظرفیت 

داشته باشد، می تواند این کار را انجام دهد.
ضمنا با شــرکت عقاب هزار دستگاه اتوبوس قرارداد 
داریم و پول آن را دادیم و می دهیم، با شرکت »اسنا« نیز 
قرارداد بستیم و این شرکت نیز در حال کار کردن است، 
همچنین با »مپنا« قرارداد بستیم که خودروی برقی تولید 
کنند، اگرچه قیمت شان بالاتر است. یکی از دستاوردهای 
ما در چین این بود که کاهش قیمت داشتیم و اکنون به 
آقایان می گوییم که فضای رقابتی حاکم اســت و حرکت 
خودروسازی برقی با حمایت وزیر صمت به جریان افتاده 

و رقم 30 یا 40 هزار خودروی برقی تولید می شود.
در مورد مسکن، این انتقاد وجود دارد که چرا باید 
چینی ها برای ما مسکن بسازند؟ پاسخ شما چیست؟
برداشت دوستان در این رابطه اشتباه است، کسی برای 
ما مسکن نمی سازد؛ چرا که اولاً، ما تکنولوژی صنعتی سازی 
مســکن را نداریم، صنعتی ســازی یعنی اینکــه برای ما 
مسکن هایی یکساله می سازند و عمر مفید آن از 40 سال 
به 80 ســال می رسد، بنابراین باید انتقال تکنولوژی انجام 
شــود؛ ثانیاً، منابع مالی این موضوع نیز توسط چین انجام 
می شــود، چه اشکالی دارد که سرمایه گذار خارجی جذب 

کنیم؟ این یک شاخص توسعه برای کشور است؛ ثالثاً، وقتی 
سرمایه گذار چینی می آید، از کارگر، مهندس، مصالح و فولاد 
ایرانی استفاده می شود و پول در بخش های مختلف تولیدی 
از این طریق می چرخد. باید دانست که بخش مسکن، بخشی 
است که حداقل 80 تا 90 صنعت وابسته را فعال می کند. 
اکنون به همه بخش های خصوصی اعلام کردیم که هر کسی 
حاضر باشد سرمایه گذاری کند، با آغوش باز از او استقبال 
می کنیم، بدین صورت که زمین و پروانه از ما و ســاخت از 
آن ها، اگرچه اکنون نیز این اتفاق افتاده اســت. ضمنا در 
خط 10 مترو، قرارگاه در حال ســاخت است، خط 8،9 و 
10 مترو نیز با مشارکت بخش خصوصی ایرانی و چینی در 
حال پیشرفت است، بدین صورت که بخش خصوصی ما ارز 
را در چین به آن ها می دهد و در کشور از ما ریال دریافت 
می کند و این فرصتی است که ما از ظرفیت سرمایه گذاری، 

مالی و تکنولوژی چین استفاده کنیم.
قراردادهایی که شهردار تهران در سفر به چین 
منعقد کرده است، چه زمانی نمود عینی پیدا کرده 
و شهروندان چه زمانی می توانند به صورت ملموس 

شاهد نتایج این اقدامات باشند؟

انتظــار داریــم اولین تغییرات ملموس در شــهر در 
ابتدای ســال آینده اتفاق بیفتد. باید در نظر داشــت که 
وقتی قراردادی منعقد می شود باید منابع مالی آن با بانک 
مرکزی حل شود، قرارداد نوشته شود، سفارشِ تولید داده 
شود، در آنجا تولید انجام شده و به کشورمان منتقل شود. 
به هرحال بســیار امیدواریم که طی 6 ماه آینده اتفاقات 
خوبی بیفتد و بســته ها به کشور وارد شوند و شهروندان 
مزایای این قراردادها را به صورت ملموس احساس کنند.

شهرداری تهران در سال 1402 بیش از 100 درصد 
بودجه را تامین کرد، این اتفاق چطور میسر شد و 

چگونه به این مسئله دست یافتید؟
با برنامه خوب دکتر زاکانی، جلسات مستمر درآمدی 
و تعیین تکلیف برای تک تک شــهرداران مناطق تهران 
برگزار می شــود. شهرداران مناطق و حوزه شهرسازی که 
در این موضوع زحمت کشیدند، بسیار فعال بودند. بخشی 
از منابع درآمدی ما شهرســازی است، بخشی درآمدهای 
پایدار و بخشی هم درآمدهایی است که طبق قانون برای 

ما تعیین شده مثل ارزش افزوده عوارض گمرکی.

مــا چند برنامه را پیگیری کردیــم؛ اولین برنامه این 
بود که مناطق شــهرداری تلاش کردند که صدور پروانه 
ســاخت را تســریع کنند و تعداد پروانه ها مخصوصاً در 
بافت های فرسوده فعال شدند، همچنین بحث مولدسازی 
در کمیســیون ماده 5 دنبال شد که از بخش شهرسازی 
و امور مناطق شهرداری باید تشکر کرد؛ بخش دیگر نیز 
مولدسازی بود که خام فروشی نکردیم، مولدسازی کردیم 
و با بانک ها مشارکت کردیم و بخشی از بدهی های بانکی 
را از این طریق پرداخت کردیم؛ علاوه  بر این بخشــی از 
تامین بودجه نیز به واســطه پیگیری هایی که با سازمان 
امور مالیاتی، گمرک و بخش های مختلف دولت داشتیم، 
توانستیم این بودجه را محقق کنیم. هدفگذاری ما برای 
ســال 1404 است و امسال حدود 30 هزار متمم بودجه 

ارائه کردیم. 
یکی از اقداماتی که درباره تامین بودجه انجام دادیم این 
بود که با بانک ها مذاکره کردیم و آن ها نیز مساعدت کردند 
و درصدی از سود و جریمه ها را کم کردند، مثلا اکنون با 
بانک تجارت و بانک شــهر تسویه کرده ایم و آن ها نیز به 

ما کمک مالی می کنند که به نوبه خود برای شــهرداری 
درآمد محسوب می شود. مجموعه این اقدامات باعث شد 
که بتوانیم این بودجه را محقق کنیم و سعی داریم سال 

آینده نیز در این راستا عملکرد خوبی داشته باشیم. 
ضمنا باید به ســمت این برویــم که از ظرفیت های 
مردمی نیز استفاده کنیم تا مردم نیز سودی در مشارکت 
مسائل شهری داشته باشند و نقش اصلی در توسعه شهر 

ایفا کنند.
در لایحه بودجه 1403 چه نکات برجسته ای دیده 
می شود؟ اگرچه در بودجه 1402 و 1403 مشخص 
است که تمرکز زیادی به بخش توسعه حمل ونقل 

عمومی شده است.
از اولین روزی که با شورای شهر کار خود را آغاز کردیم، 
برنامه چهارم را تدوین کرده و مقیدیم که در راستای همین 
برنامه حرکت کنیم. مسئله توسعه حمل ونقل عمومی در 
کنار بخش های دیگر مثل توســعه میادین میوه و تره بار، 
توسعه شهروند، فضای سبز، اقدامات فرهنگی و... همزمان 
جلو می رود، اگرچه نمــود اقدامات در بخش حمل ونقل 
عمومی است. اکنون در بخش اجتماعی قدم های بزرگی 

مثل ســاماندهی معتادان متجاهر، کــودکان کار، زنان 
سرپرســت خانوار و اشتغال آن ها، گسترش فضای سبز، 
بوســتان ها و کمربند سبز برداشته شده است و باید این 

حرکت را توسعه بدهیم.
امسال حدود یک میلیون و 300 هزار نفر در طرح »من 
شهردارم« شرکت کردند که به معنای اعتماد مردم است. 

در این طرح مردم پروژه تعریف کردند و ســعی داریم که 
این پروژه ها را پیگیری و تکمیل کنیم. در عین حال توسعه 
واگن های مترو، اورهال اتوبوس ها و ورود اتوبوس های جدید 

را در دستور کار داریم و این جریان باید تقویت شود.
در بودجه 1403 نگاه ما این اســت که ان شاءالله این 
کارها به نتیجه برســد و ابَتــر نماند. به هرحال به نتیجه 
رســیدن کار، زمانبر است، مثلا ساخت تونل مترو ممکن 
است پنج سال طول بکشد، اما مهم آن است که این کار 

تداوم داشته باشد. یکی از بحث های ما در پایش طرح ها این 
است که تک تک پروژه ها را پایش کنیم. اکنون شنبه های 
امید و افتخار ادامه خواهد داشــت و امیدواریم روز به روز 

پروژه های جدید برای شهروندان بهره برداری کنیم.
عنوان شده است که 40 درصد درآمد شهرداری 
حاصل درآمد پایدار بوده است، این اتفاق چگونه 

محقق شده است؟

درآمد پایدار موضوع عوارض هاست. ما از سال قبل به 
مردم اطلاع رسانی کردیم، برای تک تک شهروندان فیش 
جدا صادر و به شــهروندان پیامک ارسال کردیم و آن ها 
را درگیر کردیم. ســال گذشته دو هزار میلیارد و امسال 
نیز امیدواریم دو تا سه هزار میلیارد تومان دریافت کنیم. 
ما به مــردم اعلام کردیم پولی که پرداخت می کنند، در 
چه مواردی صرف می شود؛ پروژه هایی که محلی است و 
مردم آن ها را می بینند، به آن ها انگیزه می دهد که عوارض 
نوسازی و پســماند خود را بهتر پرداخت کنند. در مورد 
ارزش افزوده که حق ما بوده به خوبی پیگیری کردیم و این 
مورد هم جزو درآمد پایدار محسوب می شود. در مسائلی 
که حقوق شهرداری بوده، با نهادها مذاکره و گره ها را باز 
کردیم؛ مثلا در رابطه با پادگان 06 ارتش چندین ســال 
گره ای افتاده بود که این مشــکل حل و اکنون هم فضای 
سبز به شهر داده شد و مشکل ارتش نیز حل شد، زمینی 
مرتبــط با وزارت دفاع حدود 12 هکتار فضای ســبز به 
شــهر داد و مشکل آن ها نیز حل شد، با بخش اوقاف نیز 
مسائلی را حل کردیم و به طور کلی تعامل خوبی با نهادها 
داشــتیم و درآمد پایدار از این جهت افزایش یافته است. 

اکنون دکتر زاکانی با بسیاری از دستگاه ها قرارداد بسته 
است که زمین بیاورند و برای پرسنلشان مسکن بسازند و 
آن را توسعه بدهند، این اقدام علاوه بر نوسازی، برای شهر 
درآمد به دنبال خواهد داشت و برای سازمان مربوطه نیز 

منافع خوبی خواهد داشت.
همیشه یک سری شائبه ها در مورد تراکم فروشی 

در شــهرداری تهران وجود داشته است؛ نظر شما 
چیست؟

وقتــی 80 درصد پروانه های مــا در بخش بافت های 
فرسوده شهر است، تراکم فروشی چه معنایی دارد؟ اکنون 
بافت فرسوده نوعی آسیب برای مردم است و اگر زلزله و 
حادثه ای بیفتد، چه می شود؟ ما در این بخش ها تسهیلگری 
کرده ایم و مردم پروانه گرفته اند و در بافت فرسوده مشغول 
ساخت و ساز هستند، ما کمترین میزان برج سازی در شهر 
را داریم و تعداد آن در حدود دو یا سه برج است که شاید 
آن ها هم از قبل شروع شده باشند. در زمان آقای قالیباف 
اجازه داده شد که در بافت های فرسوده تعداد طبقات از سه 
به چهار برسد که مردم تشویق شوند و اگر تجمیع کردند، 
طبقه ای تشویقی بدهند اما آقای حناچی )شهردار سابق 
تهران( و آخوندی )وزیر مســکن دولت قبل( این موضوع 
را تعطیل کردند و نتیجه آن شد که ترمیم بافت فرسوده 
انجام نشد و مردم گرفتار شدند؛ این گره اکنون باز شده و 
به کسانی که قصد نوسازی داشته باشند یک طبقه تشویقی 

داده ایم، حال اسم این کار شهرفروشی است؟

نوسازی یک اصل مهم در شهرداری است، باید قبول 
کرد که در تهران حدود 50 درصد شــهروندان مستاجر 
هســتند! باید چه اقدام و گشایشی برای این شهروندان 
انجــام داد؟ اگر ما زمین هایی که بارگذاری کردیم، برای 
مردم تبدیل به مسکن کنیم، چه اشکالی دارد؟ دوستان 
باید واقع بین باشند، رقابت سیاسی در شهرداری معنایی 
ندارد؛ اکنون اگر بزرگراه، پارک، مسکن و... در شهر درست 
شد نفعش برای مردم است. شهرفروشی زمانی است که 
برج های آنچنانی تحویل می دادند، نه اینکه بافت فرسوده 
را نوسازی کنیم و اسمش را شهرفروشی بگذاریم. اکنون 
منطقه 11 و 12 تهران که وسط شهر است، شب ها کاملا 
خاموش اســت، چرا که اسکان کم است و باید کاری کرد 

که مردم بتوانند در این مناطق زندگی کنند.
اصلا ما چیزی به نام تراکم فروشــی نداریم. بخشــی 
از درآمد از صدور پروانه اســت کــه هرکس طبق قانون 
برای دریافت پروانه باید عوارض مشخصی پرداخت کند، 
بخشی هم گواهی است که باید مبلغی برای آن پرداخت 
شود و شاید این رقم 60 درصد درآمد را تشکیل بدهد و 
40 درصد آن نیز درآمد پایدار اســت که بی نظیر است و 
برخلاف همیشه که 70 به 30 درصد بوده، اکنون 60 به 

40 درصد رسیده است.

در دوره ای این نگاه وجود داشت که شهر را باید 
گران اداره کرد و این گزاره علنا عنوان می شد، آیا 

الان هم چنین نگاهی وجود دارد؟
ما معتقدیم که شــهر را باید به گونه ای اداره کرد که 
شهروندانش آسایش داشته باشند. شهری که 50 درصد 
مردم آن مستاجر هستند، مردمش آرامش چندانی ندارند. 
باید کاری کرد که مردم صاحبخانه شــوند، ســرانه های 
آموزشــی و تفریحی لازم را دریافــت کنند، حمل ونقل 
عمومی آن ها تســهیل شود و حداقل ها برای مردم فراهم 
شــود. مردم نباید برای رســیدن اتوبوس یک ساعت در 
ایستگاه معطل شوند. باید این مشکلات را حل کرد؛ اکنون 
9 میلیــون نفر در تهران زندگی می کنند و چهار میلیون 
نفر نیز در رفت و آمد به شهر هستند، باید کاری کرد که 
دسترسی به خدمات شهر تسهیل شود. البته این معنای 
توسعه سایر شهرهای کشور است، باید امکاناتی فراهم کرد 
که مهاجرت از شهرها کاهش یابد، وقتی مسئله اشتغال 
و مســکن در شهر حل شود، مهاجرت به شهرهای دیگر 

کاهش پیدا می کند.
نگاه دوســتان دوره های قبل مدیریت شــهری، نگاه 
اقتصادی اســت و معتقدند که اصل اول در همه چیز را 
»سود« تعیین می کند، در حالی که ما معتقدیم پیشرفت 
و عدالت در اصل امور است. معتقدیم باید به معنویت مردم 
رسیدگی کرد و همه چیز در سود آن نیست. حاکمیت باید 
برای مردم زمینه حکمرانی خوب را فراهم کند، اینکه شما 
تهران را گران کنید، برج ســازی کنید و میلیاردها تومان 
سود کنید، قابل قبول نیست، ما معتقدیم باید عدالت حاکم 
شود و همه از مزایای شهر استفاده کنند. اکنون بیشترین 
جذب ســرمایه را داشته ایم درحالی که در دوره هایی 50 
پروژه سرمایه گذاری در شهر قفل بود و اکنون این پروژه ها 
در حال باز شــدن هســتند. ما نه کمونیست هستیم که 
بگوییم ســر ســرمایه گذار را باید برُید و نه تفکر لیبرالی 
داریم، معتقدیم که حق سرمایه گذار و شهر محفوظ است.
تشکیل خزانه واحد در شهرداری، اقدام مؤثری 

به نظر می رسد، این بستر چه محاسنی دارد؟
مدیریت مالی با منابع اصلی انجام می شود، نمی توان 
برنامه داشت اما به منابع آن نگاه نکرد، بسیاری از ایده ها و 
مسائلی که به نتیجه نمی رسد، به دلیل بی توجهی به منابع 

آن است. ما برای آنکه بتوانیم منابع را تجمیع و شناسایی 
کنیم و آن ها را متناســب با بودجه مصوب شورای شهر 

تخصیص بدهیم، خزانه واحد را ایجاد کردیم.
خزانه واحد، شفافیت است و نشان می دهد درآمدهای 
شهرداری به چه شکل است. ضمناً در این راستا هیچ مانعی 
برای شرکت ها ایجاد نکردیم، شرکت ها موظف هستند که 
هزینه ها را به حساب واریز کنند و ما آن را عیناً به آن ها 
پرداخــت کنیم، اما نظارتی به صورت قبل، حین و بعد از 
خرج انجام می دهیم که از مزایای این اقدام اســت. اینکه 
بدانیم کســی یک مبلغ را کجا می خواهد ببرد و چه کند 
و چه دستاوردی دارد، یعنی مدیریت مالی حساب شده. 
ما مدیریت لجســتیک نداریم و مدیریت تخصیص منابع 
و استفاده بهینه از منابع را در دستور کار داریم، محاسن 
آن بدین صورت اســت که می فهمیــم الان باید حقوق 
بدهیــم و هزینه های جــاری را تامین کنیم، مثلا اکنون 
کمتر دستگاهی پیدا می شود که قبل از 26 هر ماه حقوق 
کارکنانــش را پرداخت کند، اما مــا پرداخت می کنیم و 

خیالمان از این بابت راحت است.
در حال حاضر وضعیت بدهی های شهرداری به 

چه صورت است؟
بخشــی از بدهی های شــهرداری به بانک هاست که 
مهم ترین بدهی ماســت. حدود 150 هزار میلیارد تومان 
بدهی ادعای بانک ها بود که با جلسات متعددی که تشکیل 
دادیم، مشخص شد عمدتا کنسرسیوم بانک تجارت، ملی 
و ســپه برای خط 4 مترو دریافت کرده بودند و متاسفانه 
پرداخت نکرده بودند و ما وارث این بدهی ها هستیم. برای 
این موضوع مذاکره کردیم و همکاری خوبی از سوی بانک 
تجارت داشتیم و کنسرســیوم را از 60 هزار به 20 هزار 
میلیارد تومان رساندیم و تا آخر سال مابقی این مبلغ نیز 
در تلاشیم که تسویه شود. با بانک شهر نیز تعامل خوبی 
داشــتیم و نزدیک 45 هزار میلیارد تومان به آن ها بدهی 
داریم که حدود 10 هزار میلیارد را تســویه و برنامه 15 
هــزار میلیاردی نیز تا پایان ســال داریم که مابقی آن را 
سال آینده تسویه کنیم. همچنین با بانک صادرات درحال 
تسویه کامل بدهی هستیم و مجموعا بدهی شهرداری از 
150 هزار میلیارد به 75 هزار میلیارد تومان رسیده است.
بخشــی از بدهی ها نیز به پیمانکاران است که انتهای 
سال گذشته به پیمانکاران برات کارت دادیم و تسویه کردیم 
و امســال نیز دو تا سه هزار میلیارد تومان بدهی خود را 
با پیمانکاران تســویه خواهیم کرد؛ حُسن این کار نیز آن 
اســت که پیمانکاران از این طریق کار خود را از فروردین 

آغاز می کنند.
البته همیشه بدهی در شهرداری وجود دارد اما مهم 
آن است که بدهی ها به صورت جاری باشد و عقب نیفتد. 
بخش زیادی از پرداخت بدهی ها با اســتفاده از ابزارهای 
مالی نوین است و سال آینده نیز با بورس کار می کنیم و 

کارهای بزرگی در این زمینه رقم خواهیم زد.
وضعیت طلب شهرداری از دولت قبل و دولت 

فعلی چگونه است؟
تا امروز نزدیــک 150 هزار میلیارد تومان از دولت و 
دستگاه های اجرائی طلب داریم. خوشبختانه اخیرا دکتر 
زاکانی به رئیس جمهور نامه ای فرســتادند و ایشان نیز به 
ســازمان برنامه و بودجه دستور دادند که این موضوع در 
بودجه عنوان شــود و در مجلس نیز مصوب شود؛ اعلام 
کردیم کــه این بدهی را به صورت ملک، دارایی و حواله 
نقــد پرداخت کنند و در بخش حمل ونقل صرف شــود. 
این موضوعات را احصا و مستندســازی کردیم و بخشی 
در وزارت اقتصاد حسابرســی شده و بخشی از آن نیز در 
کمیسیون ماده 77 به صورت قضائی حکم صادر می شود 

و امیدواریم مشکل حل شود.
در یک مرحله به ســازمان مدیریت پنج هزار میلیارد 
اعــلام کردیم و آن ها نیز قبول دارنــد و مجوز پرداخت 
می خواهند که با دستور رئیس جمهور امیدواریم در مجلس 
نیز مطرح و تصویب شود. اکنون دستگاهی عوارض خود 

را به میزان 30 هزار میلیارد تومان به شهرداری پرداخت 
نکرده است و این هزینه ها باید به نحوی پرداخت شود. به 
هرحال تلاش ما تعامل است، اگر نشد از طریق قضائی اقدام 
می کنیم و اگر باز هم نشد برایشان نیوجرسی می گذاریم!
از موضوع  یکی از مشکلات شــهروندان غیر 
حمل ونقل و آلودگی هوا، موضوع مسکن است، چطور 

باید این مسئله را برای شهروندان مدیریت کرد؟
مسکن یک کار تیمی است و دولت و همه دستگاه ها 
باید پای کار بیایند. نقش شهرداری این است که عمدتاً در 
کاهش عوارض، صدور پروانه و ایجاد مشوق ها تسهیلگری 
کند. مدلی که ما برای نوسازی بافت فرسوده ایجاد کرده ایم، 
علاوه بر نو شدن شهر، مشکل مسکن را نیز حل می کند. 
زیرساخت های این موضوع نیز فراهم است و وزارت راه و 
شهرســازی باید نگاه ویژه ای به بافت های فرسوده داشته 
باشــد و اگر متولی کار بشود و بانک ها را پای کار بیاورد، 
شــهرداری نیز حتما حمایت می کنــد و در این موضوع 

پیشگام است.
ممنون از وقتی که در اختیار ما قرار دادید، در 
پایان اگر نکتــه ای باقی مانده و جمع بندی دارید، 

بفرمایید.
درخواست می کنیم که شــهروندان و نخبگان به ما 
کمک کنند و ایده های خوبی که می توانیم شهر را بهتر 
اداره کنیم به ما ارائه کنند. شــهرداری سرمایه بزرگی از 
یک میلیون و 300 هزار نفر که ایده خود را ارائه کرده اند 
دارد. مــا از همه دوســتان و رقیبان دعوت می کنیم که 
توصیه های خود را ارائه کنند و اقداماتی که نتوانســتند 
انجام دهند را به ما بســپارند تــا در فرصتی که داریم، 
بتوانیم براساس اولویت ها کار کنیم. در کارهای سازمانی 
و حاکمیتی شناخت اولویت بسیار مهم است، ما از همه 
منتقدان مان سؤال می کنیم که آیا در تهران چیزی مهم تر 
از حل مسئله ترافیک و آلودگی هوا و مسکن داریم؟ امکان 
دارد هر عملکردی یک سری اشتباهاتی داشته باشد که 
آماده شنیدن همه این انتقادات هستیم و خواهشمندیم 
مردم نیز نظرات ما را پیگیری کنند و رســانه ها نیز این 
مطالبات را از ما داشته باشند. آلودگی هوا چپ و راست 
و انقلابی و ضد انقلاب نمی شناســد و اگر همگی همت 

داشته باشیم، معضلات شهر رفع خواهد شد.


